
کمــال تبریــزی ضمن اشــاره 
به دستاوردهای ســینمای کوتاه، 
شکل گیری فیلمنامه »لیلی با من 
است« را محصول اتفاقاتی دانست 
که در فرآیند حضورش در مناطق 
جنگی برای ساخت فیلم های کوتاه 
با آنها مواجه شده بود. کمال تبریزی 
کارگردان و فیلمنامه نویس سینما 
و عضو هیات داوری ســیزدهمین 
جشــنواره بین المللــی فیلم ۱۰۰ 
در گفت وگو با »مهر« در پاســخ به 
اینکه ساختن فیلم کوتاه سخت تر 
است یا فیلم بلند، گفت: در دوران 
جوانی شعاری داشتیم که می گفتیم 
فرمت و انــدازه کاری که می کنی، 
خیلی مهم نیست. شما فیلم کوتاه 
می سازید و مهم نیست با چه قطعی 
آن را می سازید، مهم این است که با 
آن شور، علاقه و اشتیاق کار خود را 
انجام دهید و وقتــی این ویژگی را 
داشته باشــید همه سختی ها کنار 
می رود. وی در ادامه افــزود: البته 
ســختی در همه کارها وجود دارد 
و قطعا سختی در ســینمای بلند و 
حرفه ای بیشتر است، در سینمای 
کوتاه هم ســختی کم نیست ولی 
زمانی که عشق و علاقه وجود داشته 
باشد تمام ســختی ها کنار می رود 
و فیلمساز با ســاختن فیلم خود به 
حیات جدیدی دست می یابد. یعنی 
شــما کاری می کنید که مخاطبان 
از طریق مدیوم سینما وارد فضای 
ذهنی شما شــوند. تبریزی درباره 
تجربه یا خاطره ای از ساخت فیلم 

کوتاه و رجوع به آن برای ســاخت 
فیلم بلند بیان داشــت: قطعا این 
تجربه ها بســیار بوده اســت؛ برای 
نمونه در یک فیلم کوتاهی که کار 
می کردم یا کلاس هایی که شرکت 
می کردیــم و طــی آن بحث های 
مختلفی که در زمینه های مختلف 
ســینما داشــتیم، تجربه هایی را 
برایمان رقم می زد که طی تجربه و 
اتفاقات آن فیلم کوتاه، به فیلمنامه 
»لیلی با من اســت« در سینمای 
حرفه ای رســیدیم. او در ادامه این 
بحث اضافه کرد: آن زمان ما جوان 
بودیم و اگــر اتفاقاتــی در مناطق 
جنگی رخ می داد، برای فیلمبرداری 
می رفتیم و این کار را برای خودمان 
انجام می دادیم؛ همین تجربیات در 
ساخت فیلم بلند به من کمک زیادی 
کرد. این کارگردان مطرح سینما در 
ادامه در توصیه به فیلمسازان موفق 
آینده سینمای ایران گفت: معمولا 
جوان هایی کــه می خواهند اولین 
فیلم خود را بسازند، بسیار محتاط و 

حساس هستند و با دقت به جزئیات 
نگاه می کنند؛ بهترین توصیه ای که 
می توانم به آنها بکنم که خودم هم 
بعد از این همه سال به آن رسیدم و 
معتقدم از این زاویه نگاه کردن حتما 
آدم ها را موفق می کند، این اســت 
که وقتی می خواهند کاری را انجام 
دهند، تصور کنند بــرای اولین بار 
است که این کار را انجام می دهند 
و به اینکه چقــدر اندوخته و تجربه 
دارند، متکی نباشــند. او افزود: اگر 
در تمام کارها این موضوع سرلوحه 
ذهن و فکر، عمل و اقدام شان باشد، 
قطعا آدم های موفقی می شــوند، 
در غیر این صــورت خیلی منتظر 
موفقیت نباشــند. تبریزی درباره 
حضور در جشــنواره فیلم ۱۰۰ و 
تاثیــر آن در مســیر فیلمســازی 
فیلمســازان جوان بیان کرد: وقتی 
شــما محدودیت را در عرصه هنر 
افزایش می دهید، میزان خلاقیت 
هم افزایش پیدا می کند. آدم بزرگی 
در سینما به نام رودلف آرنهایم که 

کتاب معروفی به نام »فیلم به عنوان 
هنر« نوشته اســت، در صفحه اول 
کتابش اولین جملــه ای که در آن 
نوشته شده این است که هنر زاییده 
محدودیت اســت. وقتی تصویر یا 
عکسی می گیرید به مخاطب خود 
می گوییــد که به ایــن قابی که در 
تصویر وجود دارد، نــگاه و مابقی را 
حذف کنند، درست برخلاف چیزی 
که در زندگی واقعی ما وجود دارد. 
وی گفت: بنابراین این محدودیت 
و اینکه از مخاطب خود دعوت کنید 
که از منظر دیگر و محدودی به همه 
چیز نگاه کند، سبب شروع خلاقیت 
و بروز هنرهای مختلف می شــود. 
اینکه شما بتوانید در سینمای کوتاه 
به دلیــل محدودیت بیشــتری که 
دارید، به اوج خلاقیت برســید که 
ممکن است ســینماگران حرفه ای 
در فیلم بلند نتوانند این کار را انجام 
دهند، این محدودیت در این عرصه 
سبب بروز اتفاقات عجیب و غریب 
می شود. این کارگردان مطرح سینما 
در پایــان عنوان کرد: امســال که 
فیلم های راه یافته به بخش مسابقه 
سیزدهمین جشــنواره فیلم ۱۰۰ 
را با داوران تماشــا می کردیم، در 
چند فیلم شاهد این موضوع بودیم. 
یعنی در چند مورد، یک فیلم ۱۰۰ 
ثانیه ای به گونه ای بود که توانسته 
بود به اندازه یک فیلم بلند حرفی که 
می خواهد را به مخاطب منتقل کند 
و از این جهت موفق تر و عمیق تر و 

تأثیرگذارتر بوده است.
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 ساخت اولین سریال 
»رابرت دنیرو«

سریال  ساخت  سفارش  نتفلیکس 
مهیج »روزصفر« با بازی رابرت دنیرو را به 
کارگردان داد. به گزارش ورایتی، سریال 
کوتاه »روزصفر« با بازی رابرت دنیرو در اولین 
تجربه سریالی وی، به زودی کار تولیدش را 
شروع می کند. لزلی لینکا گلاتر، کارگردان 
و تهیه کننده اجرایی این سریال ۶ اپیزودی 
خواهد بود. اریک نیومن و نوآ اوپنهایم این 
مجموعه را با همکاری مایکل اس.اشمیت 
و  نوشته اند  پولیتزر  برنده  روزنامه نگار 
تهیه کننده اجرایی آن هم هستند. رابرت 
دنیرو علاوه بر بازیگر نقش اصلی در نقش 
رئیس جمهوری، تهیه کننده اجرایی آن هم 
است. دنیرو از مشهورترین بازیگران تاریخ 
سینما برای »گاوخشمگین« و »پدرخوانده 
قسمت دوم« جایزه اسکار بهترین بازیگر مرد 
و بهترین بازیگر نقش مکمل مرد را دریافت 

کرده است. 

 اجرای »فیش آباد« 
با حضور کودکان کار 

نمایش »فیش آباد« که این روزها در پردیس 
تئاتر شهرزاد روی صحنه است هر شب با حضور 
کودکان کار اجرا و به آنها تقدیم می شود. 
به گزارش مشاور رسانه ای پروژه، نمایش 
»فیش آباد« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
اشکان درویشی و نویسندگی سیروس همتی از 
چهارشنبه ۳ اسفند در سالن شماره ۲ پردیس 
تئاتر شهرزاد روی صحنه رفته و تا جمعه ۲۶ 
اسفندماه اجرا خواهد شد. بخش قابل توجهی 
از بلیت فروشی این اثر به کودکان کار مهمان 
اجرا تعلق می گیرد. در بخش معرفی عوامل نیز 
در پایان هر اجرا اشکان درویشی تهیه کننده و 
کارگردان اثر به همراه یکی از این کودکان روی 
صحنه می آید و حضار به صورت خودجوش این 
کودکان را تشویق می کنند. خسرو احمدی، 
سیروس همتی، محمود موسوی، سولماز 
حصاری، پوریا محمدزاده، ریحانه پهلوان و 
عاطفه سمرقندی بازیگران نمایش »فیش آباد« 
هستند. دیگر عوامل این نمایش نیز عبارتنداز: 
تهیه کننده و کارگردان: اشکان درویشی، 
نویسنده: سیروس همتی، مجری طرح: موسسه 
خیریه فرشته های بهشتی، مهشید خسروی، 
دستیاران کارگردان: محمدحسین عابدینی، 
لیان عباس زاده، علیرضا دانیال پور، منشی 
صحنه: علیرضا ذوالفقاری، طراح صحنه: پروانه 
ذابح، دکوراتور: قاسم غضنفری، مدیر صحنه: 
معصومه کوهزادی، عکاس: حسین خدارتی، 
مدیر اجرایی و هماهنگی: فاطمه وطن خواه، 
طراحی و اجرای لباس: فائزه جعفری، صبا 
هاشمی، دستیاران صحنه: میلاد اسماعیلی، 
اسما رمضانی، یاسمن ایلخانی، مدیر تبلیغات: 
امیرحسین ذابح، تدارکات: ابراهیم قزی، علی 
عبدا... زاده، شادمهر سلطانی، طراح پوستر: 
علی شیرازی، امور چاپ و تبلیغات: مسعود 
هاشمی، دیباگستر، مشاور رسانه ای و مدیر 
روابط عمومی: مریم قربانی نیا و مریم رودبارانی.

سینمای ایران ۴۰۰ میلیاردی شد
سینمای ایران در دهمین روز آخرین ماه سال موفق شد 
فروش خود را از مرز ۴۰۰ میلیارد تومان عبور دهد. رقمی که تا 
امروز برای سینمای ایران محقق نشده بود. به گزارش ایرنا، این 
میزان فروش، با اکران ۴۹ فیلم محقق شده است. در سالجاری، 
۱۳ میلیون و ۱۱۷ هزار نفر در ۶۰۵ هزار و ۸۲۵ سانس به سینما 
رفته اند. پرفروش ترین فیلم امسال سینماها، »انفرادی« است 
که با ۲ میلیون و ۴۳۵ هزار مخاطب، ۷۷ میلیارد و ۵۸۷ میلیون 
تومان فروخت. »سگ بند« با ۴۲ میلیارد و ۱۴۸ میلیون تومان، 
»بخارست« با ۴۰ میلیارد و ۴۹۶ میلیون، »پسردلفینی« با ۲۳ 
میلیارد و »علف زار« با ۲۲ میلیارد و ۱۱۳ میلیون تومان، ترکیب  
فیلم های پرفروش و پرمخاطب اکران سال را تشکیل داده اند. 
اگرچه انتظار می رفت که گیشه سینمای ایران در فصل پاییز، از 
مرز ۴۰۰ میلیارد تومان فراتر رود، اما این اتفاق به واسطه شرایط 
کشور، به تاخیر افتاد و حالا در آخرین ماه سال محقق شده 
است. البته که سینماها، پس از رخوت پاییزی، توانستند اتفاق 
بزرگی را در زمستان رقم بزنند و یکی از پرفروش ترین بهمن ماه 
سالیان قبل را به ثبت برسانند. این شرایط همچنان ادامه دارد 
تا یک اسفندماه خوب نیز برای سینمای کشور رقم بخورد. 
طی ۱۱ روز نخست اسفندماه، ۵۰۰ هزار نفر به سینما رفتند و 
گیشه نیز در این مدت، به مرز ۱۴ میلیارد و ۳۲۴ میلیون تومان 
رسیده است. این استقبال خوب از چند فیلم جدید اکران سبب 
شده تا امیدواری بسیاری به اکران ۱۴۰۲ به وجود بیاید. اکرانی 
که ترکیب ۴ فیلم آن مشخص شده و ۴ فیلم دیگر نیز نمایش 
خود را از ۲۴اسفند آغاز می کنند تا سینمای ایران با امید فتح 

قله های بلندتری از میزان فروش، وارد سال جدید شود.

ساترا »مجمع رصتا« را تشکیل می دهد
مدیر توانمندسازی و خودتنظیم گری ساترا از تشکیل مجمع 
»رصتا« و راه اندازی کمیته های مختلف ذیل آن خبر داد. 
مرتضی قاسم زادگان، مدیر توانمندسازی و خودتنظیم گری 
ساترا با اشاره به تشکیل مجمع »رصتا« به »مهر« بیان کرد: 
مجمع »رصتا« متشکل از رسانه های دارای مجوز از ساتراست 
که با هدف تعامل بیشتر بین فعالان صنعت و تنظیم گران 
بتوانیم به محتوای سالم و پایداری صنعت صوت و تصویر 
فراگیر کمک کنیم. وی ادامه داد: اعضای این مجمع مدیران 
سرویس ها و پلتفرم های هستند که از ساترا مجوز دارند. 
قاسم زادگان تصریح کرد: این مجمع در حوزه های حقوقی، 
حمایتی، اقتصادی و… فعالیت دارد و شامل کمیته های 
مختلفی می شود در حال حاضر کمیته های محتوایی، اقدامات 
حمایتی، بررسی تخلفات و… را داشته ایم. انتخابات باید 
برگزار شود و بعد ارکان مجمع که عبارت از شورای راهبری 
مجمع است شکل می گیرد. وی درباره عنوان مجمع رصتا 
توضیح داد: کلید برگزاری مجمع از نمایشگاه زده شد و با 
همین نام هم پیش می رود. در نمایشگاه »رصتا« از چیستی 
و اهداف و جزئیات این مجمع با حضور سعید مقیسه، رئیس 
ساترا رونمایی کردیم. وی درباره زمان بندی شکل گیری مجمع 
توضیح داد: برنامه ما این است که این مجمع در فروردین ماه 
شکل بگیرد و باید فراخوان ها و اطلاع رسانی هایی صورت 
بگیرد. قاسم زادگان درباره کارکرد این مجمع با وجود تشکل ها، 
انجمن ها و اصناف در حوزه نمایش خانگی بیان کرد: انجمن ها، 
سمن ها و حتی تشکل های مختلف بیشتر فعالیت صنفی دارند. 
رویکرد مجمع رصتا بیشتر دغدغه های است که به منافع 

عمومی جامعه مربوط می شود و صرفا صنفی نیست. 

محمدحسین لطیفی عضو هیات داوران بخش 
مســابقه ملی جشــنواره »فیلم۱۰۰« از اهمیت 
ســاخت اثر در این جشــنواره و وسوسه شــدن 
برای ســاخت اثری در زمــان ۱۰۰ ثانیه گفت. 
محمدحسین لطیفی درباره ســاخت آثار ۱۰۰ 
ثانیه ای و نسبت اهمیت محتوا یا فرم در آثار کوتاه 
به »ایرنا« گفت: در ســاخت آثــار کوتاه به نظرم 
نســبت محتوا و فرم به یک اندازه اهمیت دارند 
و هیچ کدام بر آن یکــی ارجحیت ندارند، چرا که 
محتوا و فرم بسیار مهم هستند و اگر محتوا در یک 
فرم درست اجرا نشود، نمی تواند اتفاق خوشایندی 
را پیش بیاورد. من در خیلــی از کارها دیدم که 
محتوای درستی دارند اما نتوانستند در یک فرم 
درست آن را اجرا کنند. عضو هیات داوران بخش 
مسابقه ملی جشنواره فیلم ۱۰۰ در پاسخ به این 
ســوال که چه تفاوتی در تکنیک فیلــم کوتاه و 
بلند وجود دارد، گفت: در فیلم های ۱۰۰ثانیه ای 
تکنیک در مرحله بعدی قرار می گیرد؛ بســیاری 
از افراد با یک موبایل فیلم می ســازند و می توانند 
موفق هم باشند. منظورم این است که می توانیم 
تکنیک را آنچنان در نظــر نگیریم اگر کلیت کار 
درست اتفاق افتاده باشد ولی اگر تکنیک درستی 

هم داشته باشد که بیشتر به چشم می آید. لطیفی 
درباره اهمیــت »جشــنواره ۱۰۰« در پرورش 
فیلمسازان برای ساخت آثار بلند سینمایی آنها 
بیان کرد: شاید یکی از این بچه های شرکت کننده 

در جشنواره ۱۰۰ در آینده نزدیک بتواند در 
ســینمای بلند فعال شود، من در طی 

بررسی هایی که انجام دادم احساس 
کردم این افراد یک نفر نیســتند و 
افراد توانمند بیشتری داریم که آثار 
آنها نشــان می دهند مقوله سینما 

و فیلم را خوب می فهمنــد. صادقانه 
بگویم کار ۱۰۰ ثانیه ای خیلی 

سخت  اســت؛  اما به این 
می خواهــم  بچه هــا 
بگویم اگــر هدفتان 
سینمای بلند است، 

فرامــوش نکنید 
اگــر جایــزه ای 
 ۱۰۰ را در کار 
ثانیــه ای و کوتاه 

گرفتیــد، هرکدام 
قواره خــود را دارد و باید 

ارزش این ســینما را بدانند. وی خاطرنشان کرد: 
اگر فیلمســازان جوان در این شرایط جایزه ای را 
گرفتند، احســاس غرور نکنند که توانستند در 
میان این میزان آثار رســیده به موفقیت برسند، 
بلکه برای ادامه این مســیر تلاششــان را بیشتر 
کنند. لطیفی در مورد تاثیر شرکت در جشنواره 
۱۰۰ نیز عنوان کرد: جشنواره فیلم ۱۰۰ جشنواره 
سختی است و اگر کســی می آید و در ۱۰۰ ثانیه 
همت می کنــد و حرف خود را می زنــد؛ این فرد 
قابل احترام اســت و می توانــد روی آینده 
بچه ها خیلــی تاثیرگذار باشــد. این کار 
تجربه بزرگی برای آنهاســت و در نهایت 
استارت بســیار خوبی است و شاید خود 
من هم وسوســه شــوم یک فیلم ۱۰۰ 
ثانیه ای بسازم  و خودم را محک بزنم که آیا 
می توانم مفهومی که در ذهن 
دارم را در زمانی غیر از ۹۰ 
دقیقه ای و در ۱۰۰ ثانیه 
منتقــل کنم یــا نه. وی 
در پایان دربــاره نوع ژانر 
منتخب خــود در صورت 
ساخت فیلم ۱۰۰ ثانیه ای 
اضافه کرد: من اگر بخواهم 
فیلم ۱۰۰ ثانیه ای بسازم، در 
رابطه با اصل انسانیت فیلم 

 خواهم ساخت.

محمدحسین لطیفی:

کار ۱۰۰ ثانیه ای خیلی سخت  است

کمال تبریزی: 

هنر زاییده محدودیت است

بازیگر  حاج حسینی  محمد 
تلویزیون  و  سینما  پیشکسوت 
سالگی   ۸۰ سن  در  کشورمان، 
مرحوم حاج حسینی  درگذشت. 
بود.   شهرری  در   ۱۳۲۱ متولد 
منطقه  در  حاج حسینی  محمد 
جنوب تهران گروه هنر نمایشی 
رازی را در شهرری پایه گذاری 
چون  فیلم هایی  در  وی  نمود. 
»ضدگلوله« )۱۳۹۰(، »چهره به 
چهره« )۱۳۸۷(، »توفیق اجباری« 
آسمان«  »بچه های   ،)۱۳۸۶ (
)۱۳۷۵(، »جای امن« )۱۳۷۲(، 
»ملکوت« )۱۳۵۵( و سریال های 
تلویزیونی »سفرسبز« )۱۳۸۰(، 
 ،)۱۳۸۰ ( سرکشی«  »دوران 
»دلیران تنگستان« )۱۳۵۴( و... به 
نقش آفرینی پرداخته  است. ایشان 
همچنین در تله فیلم های بسیاری 
حضور یافت که در تله فیلم های 
»پدربزرگ گمشده«، »در گوشم 

بخوان«، »سنگ تمام« و »پازل« 

 یادمان »عبدلی« 
در پردیس شهرزاد

یادمان مرحوم شهرام عبدلی 
از بازیگران سینما و تلویزیون روز 
 ۱۹ ۱۳ اسفندماه ساعت  شنبه 
در پردیس تئاتر شهرزاد برگزار 
می شود. در این یادمان بخش هایی 
از حضور شهرام عبدلی در تئاتر، 
نمایش  به  سینما  و  تلویزیون 
موسیقی  اجرای  با  و  درمی آید 
توسط گروه نمایش کافه عاشقی، 
این  بازیگری  فعالیت  سال ها 
هنرمند مرور می شود. حضور در 
این یادمان که در سالن شماره ۲ 
این مجموعه برگزار می شود برای 
تمامی علاقه مندان به این بازیگر 

آزاد است. 


